

Japan International Cooperation Agency in Sudan



PHC Expansion Project



Project Theme:

Basic Human Needs (Health)

Counterparts:

Federal Ministry of Health, State Ministries in Khartoum, Gezira, and Kassala

Duration:

Jun. 2016 to Dec. 2019

Target Area:

Khartoum, Gezira and Kassala States

Project Summary:

The National Health Sector Strategic Plan (2012-16) aims to address the service coverage problem of the health system through an accelerated expansion and strengthening of Primary Health Care (PHC) services. According to the Sudan PHC Mapping Survey (2012), 24% of PHC facilities provide the full PHC minimum package while only 9% provide the comprehensive PHC package. In alignment with this National Health Sector Strategic Plan, the project purpose is "Quality PHC services are provided at selected states (Gezira, Kassala and Khartoum) in Sudan".

The Project implemented the activities in order to contribute to: (1) improving the capacity to plan, monitoring and evaluation, and supportive supervision of locality and Health Area Management Team for better PHC services; (2) increasing the number of health workers who can provide improved PHC services; (3) increasing the number of communities which are empowered to conduct community health activities; and (4) improved the quality of services and resource management by introducing of 5S-KAIZEN approach.

Umbaddah Hospital in Khartoum State becomes one of the pilot hospitals to implement 5S-KAIZEN activities, aiming synergetic impact with "the Project for Improvement of Health Care Services in Suburban Area of Khartoum State," to construct the new Maternal and Child Health ward in that hospital supported by the Japanese Grant Aid.

Project outcomes:

The project completed in December 2019. The project supported to provide refresher training to more than 750 community midwives. After the training the training participants increased blood pressure measurement and urine test during the antenatal care. The project also recognized the increase in the post natal care uptake in the project sites. The application of 5S contributed to reduce the waiting time of patients to get the services at the pilot hospitals. Community health committees of the targeted areas developed the action plan to improve health situation in the areas and proactively involved in health and hygiene promotion activities.





Japan International Cooperation Agency in Sudan



مشروع توسيع خدمة الرعاية الصحية الاولية



نوع المشروع:

الإحتياجات الإنسانية الإساسية

الشريك:

المدة:

وزارة الصحة الاتحادية، وزارات الصحة بولاية الخرطوم،

الجزيرة، كسلا

يونيو 2016 الى يونيو 2019.

المناطق المستهدفة:

ولاية الخرطوم، ولاية الجزيرة، ولاية كسلا

ملخص المشروع:

تهدف الخطة الاستراتيجية الوطنية لقطاع الصحة (2012-2016) إلى معالجه مشكلة تغطية الخدمات التي تواجه النظام الصحي من خلال التعجيل بتوسيع وتعزيز خدمات الرعاية الصحية الاساسية. ووفقا للمسح الجغرافي السوداني للرعاية الصحية الاولية (2012)، فان 24 في المائة من مرافق الرعاية الصحية الشاملة توفر الحد الأدنى الكامل من الخدمات الصحية الخاصة في حين ان 9 في المائة فقط هي التي توفر حزمة الرعاية المتكاملة وتماشيا مع هذه الخطة الاستراتيجية الوطنية لقطاع الصحة، فان الغرض من المشروع هو "توفير خدمات الرعاية الصحية الاساسية الجيدة في الولايات المختارة (الجزيرة وكسلا والخرطوم) في السودان

وقد اجري المشروع دراسة استقصائية أساسية لفهم الحالة الراهنة في ولاية الجزيرة في الفترة من أكتوبر إلى نوفمبر 2017. وكنتيجة للدراسة الاستقصائية ، قرر المشروع تنفيذ انشطة تساهم في (1) تحسين القدرة على التخطيط والرصد والتقييم ، والاشراف الداعم لفرق إدارة المحليات والمناطق الصحية من أجل خدمات أفضل (2) زيادة عدد عاملي الصحة الذين يمكنهم تقديم خدمات الرعاية الصحية الاساسية (3) زيادة عدد المجتمعات المحلية المخولة بالقيام بأنشطه الصحة المجتمعية (4) تحسين نوعية الخدمات وإدارة الموارد من خلال تقديم نظام 5-كايزن.

اصبح مستشفي امبده بولايه الخرطوم احد المستشفيات التجريبيه لتنفيذ انشطه 5-8كايزن والذي يهدف الي خلق تجانس مع مشروع " تحسين خدمات الرعاية الصحية في ضواحي ولاية الخرطوم" وذلك ببناء قسم صحه الام والطفل الجديد بمستشفي امبده التعليمي كمنحة مقدمة من حكومه اليابان.

وقد عقدت أول لجنة تنسيق مشتركة في مارس 2017 ، ثم بدات الانشطة الرئيسية للمشروع في ثلاث ولايات هي ولاية الجزيرة وولاية الخرطوم وولاية كسلا في ابريل من نفس العام.



اثر المشروع:

من المتوقع ان يزيد المشروع من تغطيه الرعاية قبل الولاده الاولي والرابعة والرعاية بعد الولادة في غضون 48 ساعة و 6 أيام في المناطق التجريبية. بالاضافه إلى ذلك ، من المتوقع ان يرتفع معدل إتمام الرضاعة الطبيعية المطلقه في الأشهر الستة الاولي إلى 60 في المائة في محليه شرق الجزيره ومحليه المناقل ، ومن المتوقع ان يرتفع عدد الأطفال الذين تلقوا العلاج من سوء التغذية في المراكز الصحيه من 900 الى 1500 في محليه شرق الجزيره ومحليه المناقل على التوالى